
 رهبر معظم انقلاب در جمع كارگ��زاران نظام تعريف 
شاخص هاي كيفي چون كاهش مصارف ارزي، نو آوري، 
كمك به ارتقاي امنيت اقتصادي، ايجاد اش��تغال براي 
نيروي انس��اني تحصيلك��رده و دانش��گاهي، كاهش 
خام فروش��ي و تقويت ص��ادرات محصولات 
نهايي با ارزش افزوده ب��الا را براي حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان لازم دانستند و ضمن 
تأكيد بر تهيه و تدوين برنامه هفتم توس��عه 
فرمودند سياس��ت هاي كلي اصل 44 و مردمي سازي 
اقتصاد با نظارت دولت عملياتي شود و منابع ارزي كشور 
نيز بايد ضمن پرهيز از تخصيص به واردات غير ضروري، 
صرف تقويت ام��ور زير بنايي به ويژه حل مس��ئله آب 

كشور شود. 
رهبر معظ��م انقلاب اس��لامي عصر روز سه ش��نبه 
در ديدار مس��ئولان و كارگ��زاران نظام با اش��اره به 
اعتراف امريكايي ها مبني بر اينكه فش��ار حداكثري 
اقتصادي به ايران با شكس��ت مواجه شده است، اين 
اعتراف را براي امريكايي ها  س��نگين توصيف كردند 
و از مس��ئولان و كارگزاران نظام خواستند كه ضمن 
پرهيز از غرور كاذب و انفعال ب��ه فعاليت خود براي 
حل مسائل و مشكلاتي كه ايش��ان آنها را قابل حل 

دانستند، ادامه دهند. 
با توجه به اينكه بعد از نامگذاري س��ال جاري از سوي 
مقام معظم رهبري مبني بر س��ال تولي��د دانش بنيان 
اشتغال آفرين، برخي از كارشناسان اقتصادي اين نگراني 
را اظهار كردند كه ش��ايد برخي از بنگاه ها فناوري هاي 
قديمي خود را براي برخورداري از امكانات و تسهيلات 
ش��ركت هاي دانش بنيان، جزو اين دست شركت ها جا  
بزنند، رهبري در جلسه مذكور به تبيين ابعاد مختلف 
ش��عار س��ال پرداختند و فرمودند: براي ش��ركت هاي 
دانش بنيان بايد ضوابط كيفي تعيين بش��ود؛ اين  جور 
نباش��د كه فلان ش��ركتي كه با فناوري 40 سال پيش 
دارد كار مي كند، يا فلان ش��ركت مونتاژي  كه در واقع 
مونتاژ هم همان واردات اس��ت، بيايد به عنوان شركت 
دانش بنيان ثبت نام كند و از امكانات و تس��هيلات اين 

دست شركت ها استفاده كند. 
  ش�اخص هاي بنگاه هاي دانش بني�ان و توليد 

دانش بنيان تدوين شود 
رهبر معظ��م انق��لاب در جم��ع كارگ��زاران نظام 
تعريف ش��اخص هاي كيفي چ��ون كاهش مصارف 
ارزي، ن��وآوري، كمك به ارتق��اي امنيت اقتصادي، 
ايجاد اش��تغال براي نيروي انس��اني تحصيلكرده و 
دانشگاهي، كاهش خام فروش��ي و تقويت صادرات 
محصولات نهايي با ارزش افزوده بالا را براي حمايت 
از شركت هاي دانش بنيان لازم دانستند و فرمودند: 
احتياج است شاخص هاي دقيق  و كيفي اي �� كه فكر 
مي كنم ]اين[ كار مربوط به معاونت علمي است يا هر 
جايي كه بالاخره متصدي تأييد اين شركت ها است 

�� معين كنند و آنها را جدي بگيرند. 
ايشان در تشريح ش��اخص اشتغال آفريني شركت هاي 
دانش بنيان اظهار داشتند، در اين شركت ها از يك منظر 
نيروهاي متخصص بايد جذب شوند و از منظر ديگر به 
معناي واقعي كلمه اش��تغال آفرين و قابليت صادرات 
محصول داشته باشند؛ يعني در مواجهه با محصولات 

جهاني و بين المللي رقابت پذير باشند. 
  حضور شركت هاي دانش بنيان در حوزه تقويت 

امنيت اقتصادي
رهبري در تشريح نياز سنجي شركت هاي دانش بنيان 
ني��ز فرمودن��د: يك نكت��ه  مهم ديگ��ر اين اس��ت كه 
ش��ركت هاي دانش بنيان، بر طبق نياز به  وجود بيايند 
يعني نيازسنجي بشود. يك بخش هايي هست كه امنيت 
اقتصادي متوقف بر آنها اس��ت؛ مثلاً  فرض كنيد بخش 
كش��اورزي كه اتفاقاً بنده آن روز در صحبت اول سال 
گفتم كه يكي از وابسته ترين بخش هاي ما به واردات و 
به خارج، بخش كشاورزي ما است. در حالي كه بخش 
كشاورزي به امنيت غذايي ما ارتباط پيدا مي كند؛ ]اين[ 

مسئله مهمي است. 
ايش��ان در ادامه حمايت دولت از توليد ش��ركت هاي 
دانش بني��ان را مه��م دانس��تند و گفتن��د: مهم ترين 
مصرف كننده   توليدات در كش��ور دولت اس��ت. خب 

دولت مي تواند از توليدات دانش بنيان اس��تفاده كند؛ 
يعني اين ]مس��ئله  [ جلوگي��ري از واردات بي رويه كه 
ما مكرر ع��رض كرده ايم، يك م��ورد و مصداق تامش 
اينجا است كه از اينها، از اين شركت ها، از توليداتشان 

حمايت بشود. 
ايش��ان تصريح كرد: مواد خام را با قيمت ارزان صادر 
مي كني��م، محص��ول نهايي را ب��ا قيمت گ��ران وارد 
مي كنيم،  تولي��د دانش بنيان برود به اين س��مت كه 
ما بتوانيم محص��ول نهايي را در همه م��واد گوناگون 

صادر كنيم. 
  اهميت رشد كيفي شركت هاي دانش بنيان

رهبري در ادامه اين جلسه شركت هاي دانش بنيان 
را از منظر كمي نيز مورد توجه قرار دادند و فرمودند: 
يك نكته   ديگر اين اس��ت كه ما براي اينكه ارزيابي 
كنيم، توليد كشور دانش بنيان ش��د يا نشد، صرفاً 
تعداد ش��ركت هاي دانش بنيان كافي نيست. حالا 
بنده در صحبت اول س��ال روي تعداد تكيه كردم، 
)۳0( مثلاً  گفتند فلان مقدار، م��ا گفتيم نه، بيش 
از اين؛ گفتند ۳0 درصد ممكن اس��ت افزايش پيدا 
كند؛ ما گفتي��م نه، اق��لًا 50 درصد ي��ا صد درصد 

افزايش پيدا كند. 
  برنامه هفتم توسعه تدوين شود

رهبری در ادامه جلس��ه مذكور با تأكي��د بر اهميت 
تدوين برنامه هفتم توس��عه تصري��ح كردند: يكي از 
مسائل مهم كشور ، مسئله  برنامه   هفتم توسعه است 
كه اين برنامه البته بايس��تي س��ال گذشته تصويب 
مي شد و امس��ال منش��أ برنامه   س��الانه  ۱40۱ قرار 
مي گرفت كه خب سال گذشته نشد. امسال اين را به 

يك جايي برسانيد. 
  مردمي سازي اقتصاد 

ايشان در راستاي تأكيد مؤكد خود به تمامی دولت ها 
در رابطه با مردمي س��ازي اقتصاد در جلسه مذكور نيز 
بر پياده سازي سياس��ت هاي اصل 44 و مردمي سازي 
اقتصاد تأكيد كردند. همچنين استفاده شوراي اقتصادي 
هماهنگي س��ران قوا در رابطه با اص��لاح بودجه، بانك 

و مقابله ب��ا تحريم ها ني��ز از جمله موارد م��ورد تأكيد 
ايشان بودند. 

  حل مش�كلات فارغ از مس�ئله ديپلماسي و 
مذاكرات

از آنجايي ك��ه در دولت هاي يازده��م و دوازدهم همه 
تخم مرغ هاي دولت در سبد برجام گذاشته شد و از اين 
بابت كشور و اقتصاد آسيب جدي ديد، به حدي كه در 
طول اين سال هاي حوزه س��رمايه گذاري هاي ثابت و 
مولد اقتصادي واقعاً كاهش پيدا كرد، چراكه چشم انداز 
اقتصاد مه آلود بود يكي ديگر از مواردي كه مورد اشاره 
رهبري قرار گرفت، مقوله معطل نگه نداشتن امور كشور 

به نتيجه مذاكرات هسته اي بود. 
   اقتصاد بدون نفت رها نشود 

رهبري در رابطه با اهميت اقتصاد منهاي نفت نيز اشاره 
داشتند: در مورد مس��ئله رش��د اقتصادي بدون نفت 
مهم است؛ مثل اين كش��ورهايي كه نفت ندارند، رشد 
اقتصادي هم دارند، پيش��رفت اقتصادي هم دارند، كم 
هم نيستند. اين ماده  مخدر نفت از صد سال پيش تا حالا 

متأسفانه ما را معتاد كرده است. 
  نحوه هزينه كرد منابع ارزي 

رهبر معظم انقلاب با بيان اينكه بايد از منابع ارزي 
كشور به درستي و در امور زير بنايي استفاده شود، 
تصريح كردند: يك مس��ئله   ديگر هم مسئله   منابع 
ارزي اس��ت كه ما اين مناب��ع ارزي را كجا مصرف 
مي كني��م و چه ج��وري مصرف مي كني��م. مراقب 
باشيم كه چنانچه يك گش��ايش ارزي اي مثلًا حالا 
از يك ناحي��ه اي به وجود مي آيد، اي��ن منابع ارزي 
صرف واردات بي رويه نشود، صرف كارهاي زيربنايي 
كشور بشود؛ مسئله  حمل و نقل، مسئله   حمل و نقل 
ريلي، مسائل گوناگون مربوط به همين شركت هاي 
دانش بنيان، مس��ئله  راه هاي ارتباطي با كشورهاي 
همس��ايه، اينها كارهاي زيربنايي است كه بايستي 
انجام بگيرد، نه اينكه حالا به مجرد اينكه يك پولي 
گيرمان آمد، مث��لًا فرض كنيد كه ب��از باب واردات 

كالاهاي لوكس باز بشود.

رهبري در جمع كارگزاران نظام: 

 متوليان امور براي شركت هاي دانش بنيان 
و محصولات دانش بنيان شاخص سازي كنند

 پول پاشي؛ دور باطلي
در اقتصاد دانش بنيان

   مهر: تجربه ثابت كرده است نياز اصلي شركت هاي 
دانش بنيان نيازي از جنس حمايت هاي مالي و پولي 
نيست كه با تس��هيلات بانكي رفع ش��ود، بلكه نوع 

ديگري از حمايت را مي طلبد. 
پس از نامگ��ذاري امس��ال به عن��وان س��ال توليد 
دانش بنيان و اش��تغال آفرين بحث ه��اي متعددي 
ميان مسئولان، كارشناس��ان و فعالان اقتصادي در 
مورد ابعاد مختل��ف حمايت از ش��ركت هاي دانش 
بنيان ش��كل گرفت. از آنجا كه به گفته كارشناسان 
اين موضوع مي تواند چرخشي تاريخي براي اقتصاد 
ايران باش��د، جهت گيري ه��اي سياس��تي اهميت 

وي��ژه اي پيدا مي كند. اما مس��ئله مهمي 
كه نبايد مغفول بماند هشدار رهبري در 
خصوص پول پاشي به اين شركت ها است 
كه مي تواند آثار س��وءاقتصادي را نيز در 
بر داشته باش��د. در همين 
راس��تا يكي از پررنگ ترين 
وعده هايي كه از ابتداي سال 
داده شده است، وعده هايي از 
جنس حمايت هاي مالي و تسهيلات بانكي 
بوده است. بانك هاي دولتي به نوبت براي 
اعطاي تسهيلات اعلام آمادگي كردند و 

برنامه هاي خود را ارائه دادند. 
در قان��ون بودج��ه ۱40۱ ه��ر كج��ا اس��م 

دانش بنيان آمده اس��ت، حماي��ت از دانش بنيان ها صرفاً 
معادل پرداخت تس��هيلات از محل ه��اي مختلف بيان 
شده است. به طور مثال در تبصره ۱۶) تسهيلات تكليفي( 
همچنين قانون بودجه سال جاري، بانك مركزي را مكلف 
كرده تا از طريق بانك هاي عامل معادل 5هزار ميليارد تومان 
تسهيلات به شركت هاي دانش بنيان و خلاق اختصاص 
دهد. سخنگوي كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس 
هم از اختصاص رديف اعتباري 4 هزار ميلياردتوماني براي 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان، كمك هاي بلاعوض 
و تس��هيلات كم بهره در س��ال ۱40۱ خبر داد. براساس 
اعلام رئيس كل بانك مركزي، در ۱0 ماهه سال گذشته 
بيش از 50 هزار ميليارد تومان تسهيلات به شركت هاي 
دانش بنيان تخصيص داده ش��د كه نسبت به سال قبل از 
آن، بيش از ۱00 درصد رشد داشته و حدود ۱۲00 شركت 
دانش بنيان توانستند از منابع مالي بانك ها استفاده كنند. 
اين تسهيلات از طريق صندوق پژوهش و فناوري معاونت 
علمي فناوري رياس��ت جمهور و صندوق هاي وابس��ته 
اعطا مي شود و متشكل از تس��هيلات مالي، ضمانت نامه، 
سرمايه گذاري و توانمند س��ازي )كمك بلاعوض( است. 

با وجود اين به نظر مي رس��د آنقدر كه سهم شركت هاي 
دانش بنيان در تسهيلات بانكي پررنگ است، در رشد توليد 
ناخالص موفق نبوده اس��ت، بنابراين بايد در سياست ها 
و ساز و كارهاي اعطاي تس��هيلات به شركت هاي دانش 
بنيان تجديد نظري صورت گيرد تا ش��اهد پول پاشي به 

اسم حمايت از دانش بنيان ها نباشيم. 
كارشناسان حوزه دانش بنيان معتقدند هرچند برخي 
از اين شركت هاي نوپا در ابتداي كار به حمايت هاي 
مالي نياز دارند، ولي نبايد توجه و تمركز مسئولان به 
اين موضوع معطوف باشد و دليل اصلي عدم توسعه 
ش��ركت هاي دانش بنيان در ايران را بايد در موضوع 
ديگري جس��ت وجو كرد، موضوعي كه رهبر معظم 
انقلاب هم در س��خنراني يكم فروردين به آن اشاره 
كردند و فرمودند: پول پاشي و بي ملاحظه عمل كردن 

در حمايت از توليد به جايي نمي رسد. 
نكته اي كه سورنا ستاري، معاون علمي فناوري رئيس 
جمهور هم به آن اذعان دارد و مي گويد:»اقتصاد دانش 
بنيان پول پاشي نفت نيست، بلكه آنچه آن را سرپا نگه 
مي دارد اكوسيستم كارآفريني است و تسهيلات شايد 

آيتم پنجم يا ششم براي اقتصاد دانش بنيان است.«
امروز تس��هيلات به صورت وس��يع به ش��ركت هاي 
دانش بنيان داده مي ش��ود، اما مهم تر از تسهيلات، 
اكوسيستمي است كه بايد در شركت هاي دانش بنيان 
فعال شود كه بخشي از آن به مجوزهاي كسب و كار 

بر مي گردد.«
   بيشتر نيازمند بازار هستيم تا تسهيلات

در همي��ن رابطه س��لمان قربان��ي زاده، دبير انجمن 
شركت هاي دانش بنيان صنعت نفت با اشاره به اينكه 
پول پاش��ي در حمايت از دانش بنيان ها چند مشكل 
اساسي را به وجود مي آورد مي گويد:»يك موضوعي 
كه تجربه ش��ده و نبايد مجدداً تكرار ش��ود اين است 
كه در سال هاي گذشته گفتند كه ما در پرداخت وام 
و وثيقه ساده مي گيريم. نتيجه اين بحث اين شد كه 
تعداد زيادي به منظور سوءاس��تفاده وارد ش��دند و با 
توجه به س��وددهي بازارهايي مثل ارز و سكه وام هاي 
دانش بنيان را مي گرفتند و بخش��ي از آن يا همه اش 
را وارد اين بازارها مي كردند. پس از آن آمدند از طريق 
ارزيابي و وثيقه فرايندش را سخت مي كنيم كه حتماً 
به ش��ركت هاي دانش بنيان اصابت كنند. پس از آن 
متقاضيان خيلي كم شدند ولي مشكل وثيقه پيش آمد. 
الان وثيقه اي كه مي خواهند اولاً بايد ملكي باشد و ثانياً 
سهل البيع باشد. از همين جهت ما مي گوييم خيلي 
خوب است كه ارزيابي سخت و قطره چكاني باشد، ولي 
آن وثيقه به نحوي باشد كه شركت دانش بنيان بتواند 
تأمين كند. يعني مثلاً تجهيزات را بتوان وثيقه قرار داد 
يا قرارداد را بتوان وثيقه قرار داد. شيوه هايي كه در تمام 

دنيا به كار گرفته مي شود.«

 پايان خام فروشي 
در دولت سيزدهم 

 بيش از ۳0 س��ال است كه 
رهب��ري از ضرورت ه��اي 
اقتص��اد ب��دون نف��ت به 
دولت ها س��خن می گويد و 
رس��يدن به خودكفايي در 
توليد كالاهاي اساسي را اهم 
برنامه هاي دولت ها عنوان 
كرده است،  اما در طول اين 
سال ها گوش ش��نوايي وجود نداشته است. متأسفانه 
۱0 قلم اصلي وارداتي ما شامل دانه  هاي روغني، روغن 
خام نباتي،  گندم، سويا  و ش��كر سال هاست كه تكرار 
مي شود. به عنوان مثال سالانه ۶ ميليون تن ذرت وارد 
مي كنيم، در حالي كه س��ال ها پيش اگر همتي براي 
رس��يدن به خودكفايي وجود داش��ت، مي توانستيم 
با ش��يوه آبياري مدرن در خوزستان 
اي��ن كالا را توليد كني��م و از واردات 
بي نياز ش��ويم. س��ال ۱۳75رهبري 
در س��فري كه به خوزس��تان داشتند 
و از پتروش��يمي بندر امام هم بازدي��د كردند، جمله 
معروف��ي را عنوان كردند، مبني ب��ر اينكه »بايد نفت 
خود را به صورتي كه بيشترين ارزش افزوده را داشته 
باش��د، بفروشيم« اما مس��ئولان مربوطه 
به جاي اينكه اين دس��تورات را سرفصل 
برنامه هاي كش��ور قرار دهن��د، برخي به 
دنبال منافع خود بودند. ب��ه عنوان مثال 
بيژن زنگنه وزير نف��ت كه براي دومين بار 
به اين سمت رسيدند، اولين اقدامشان اين 
بود كه سهميه پالايشگاه خوزستان را كه 
قرار بود در كيلومتر ۱5 جاده آبادان – اهواز 
احداث شود، قطع كرد. نتيجه آن شد كه ما 
در كوتاه ترين زمان بزرگ ترين وارد كننده 
بنزين ش��ديم. در حالي كه مي شد با پول 
واردات بنزين اين پالايش��گاه را سر پا نگه 
داريم. خوشبختانه دولت سيزدهم عزمش 
را جزم كرده است كه به خام فروشي پايان دهد. ما نيز 
اميد واريم فرمايشات رهبري در بخش صادرات مواد 
خام ارزان و واردات محصولات توليدي با قيمت گران 

در اين دولت ريشه كن شود.

شفاف سازی در هزينه كرد 
پول هاي آزاد شده

  پي��ش از برنامه ريزي 
براي پول هاي آزاد ش��ده 
اي��ران در كش��ورهاي 
خارجي، اينكه اين منابع 
به چه س��ازمان يا نهادي 
تعل��ق دارد، در نح��وه 
هزينه كرد آنها تأثيرگذار 
خواه��د ب��ود. ابت��دا بايد 
ببينيم ك��دام پول ها و به 
چه شكل آزاد خواهد شد و سپس بايد بررسي كنيم 
كه اين پول هاي بلوكه شده به كجا تعلق داشته است. 
بر اساس اطلاعاتي كه داريم، حدود ۲۳ درصد اين 
پول ها به صندوق توسعه ملي تعلق دارد و ۱4 درصد 
آن نيز براي شركت نفت است، همچنين بخشي از 
پولي كه در كره جنوبي بلوكه شده متعلق به وزارت 
دفاع است. اين طور نيس��ت كه بگوييم هر پولي كه 
آزاد ش��د مس��تقيماً در اختيار دولت قرار می گيرد 
و وارد خزانه مي ش��ود و براي اهداف 
اقتصادي تيم اجرايي خرج مي شود. 
هر يك از اين نهادها، ساختار و شرايط 
خاص خود را دارند و بر اساس آن بايد 
برنامه ريزي كرد. قطعاً بخش��ي از اي��ن منابع براي 
دولت است و امكان استفاده از آن در بخش هايي از 
اقتصاد وجود خواهد داشت، اما نمي توان به تمام اين 

منابع نگاهي يكسان داشت. 
كن��ار رفت��ن تحريم ه��ا، قطعاً قاب��ل مقايس��ه با 
آزادسازي منابع ايران نيست. در صورت كنار رفتن 
محدوديت ها، مي توان انتظار داشت كه درآمد روزانه 
دولت تا ۲00 ميليون دلار افزايش پيدا كند كه قطعاً 
گشايشي در تأمين اعتبار و پيگيري اهداف اقتصادي 
ايجاد خواهد كرد. همانطور كه مقام معظم رهبري 
تأكيد كردند، در اين حوزه بايد عاقلانه رفتار كرد و 
با برنامه اي دقيق براي رس��يدن به اهداف كار كرد. 
قطعاً بخش��ي از اين منابع به صندوق توس��عه ملي 
خواهد رفت و مي توان از مناب��ع اين صندوق براي 
توسعه زيرس��اخت ها اس��تفاده كرد و مابقي بايد از 

سوي دولت هزينه شود. 
با شكل گيري گشايش هاي جديد، نمي توان انتظار 
داشت كه در حوزه هايي مانند دارو يا لوازم خانگي، 
سياست هاي فعلي اجرايي شود و درها بسته باقي 
بماند يا در حوزه خودرو م��ا در نهايت بايد تصميم  
بگيريم ك��ه چه برنام��ه اي داريم و ب��ا واردات چه 
خواهيم ك��رد؟ اين توقع��ات مردم و فش��ار افكار 
عمومي، قطعاً نياز به تغيير سياس��ت ها از س��وي 
دولت را به دنبال خواهد داشت. از سويي بخشي از 
منابع قطعاً صرف واردات مواد اوليه، ماشين آلات 
يا كالاهاي واس��طه اي براي توليد خواهد شد و از 
س��وي ديگر با توجه به اينكه دول��ت درآمد ارزي 
دارد و ب��راي هزينه ني��از به ريال خواهد داش��ت، 
در حوزه واردات سياس��ت هايي را تغيير مي دهد، 
اما اينكه اين تغييرات به چه ش��كل باش��د، قطعاً 
تحت تأثير سياس��ت هايي اس��ت كه در اين بخش 

تعريف خواهند شد.
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پروند ه
پرونده جوان از سخنان اقتصادی رهبر 

 انقلاب در جمع كارگزاران نظام

اگر دستورات رهبري مو به  مو اجرا مي شد، امروز اقتصاد بهتري داشتيم 
   امين دليري - معاون اسبق وزير اقتصاد و دارايي

كشور ما با يك تحريم حداكثري روبه رو بوده است و آثار آن در مبادلات اقتصادي 
از جمله نقل و انتقال پول و ارز مشهود بوده است. كشور ما در توليد يك كشور 
متنوع است. با توجه به اقليم كش��ور ايران، تك محصولي نيستيم و مي توانيم 
نيازهاي جامعه را تأمين كنيم، در واقع يكي از دلاي��ل تاب آوري اقتصاد ايران 

همين خصوصيات و منابع طبيعي كشور ماست. 
دومين مس��ئله نيز اين است كه با توجه به تحريم 40س��اله ما راهكارهاي دور 
زدن تحريم را مي دانيم. در نتيجه ما دچار مشكلات بحراني ای نشده ايم كه ساير 
كشورها به  دليل تحريم هايي با سطح پايين تر با آن مواجه ش��دند. اين موضوع نشان مي دهد كه كشور 
ايران از نظر منابع اقتصادي يك كشور قدرتمند است. اگر چه مي دانيم در بحث هايي مانند رشد اقتصادي، 
سرمايه گذاري و توليد مشكلاتي داشتيم، اما با توجه به سياست هاي اقتصاد مقاومتي كه 
از سوي مقام معظم رهبري ابلاغ شده است، اميدوار هستيم امكان مقاومت كشور در برابر 
فشارهاي خارجي افزايش يابد، البته اگر در گذشته اقداماتي مؤثرتر در اين خصوص انجام 

مي شد، قطعاً وضعيت بهتري داشتيم. 
نقش رهبري در تعيين راهبردهاي كلان اقتصادي بسيار ويژه است. اگر ما تماماً به فرمايشات ايشان توجه 
مي كرديم و تمام تلاش خود را براي اجرايي شدن آن انجام مي داديم، امروز اقتصاد مقاوم تري داشتيم. آن 
بحثي كه مقام معظم رهبري سال هاست در خصوص اقتصاد بدون نفت مطرح كرده اند، دقيقاً نبض مسائل 
اقتصادي كشور اس��ت. اگر ما همان راهبردها را در نظر مي گرفتيم و پيش مي برديم، امروز كمتر آسيب 

مي ديديم. در زمان حاضر نيز بايد كاري كنيم كه فرمايشات ايشان به مرحله اجرا برسد.

تذكرات لحظه اي رهبري مانع انحرافات اساسي در اقتصاد    
   رضا غلامي - كارشناس اقتصادي

در 40 س��ال اخير با وجود همه فش��ارها، بر نيروي مردم و توان داخلي تمركز 
خاصي داش��تيم. در ش��رايط جنگ آموختيم كه بايد بر ظرفيت هاي خودمان 
تمركز كنيم. در حالي كه برخي كشورها كه گردشگري سهم بالايي از درآمدهاي 
آنها دارد، به شدت آسيب پذير هستند. ما از ابتدا با احتياط توسعه را انجام داديم 
و اين كار را مبتني بر توان عملي اجرا كرديم. در بخش هاي زيربنايي توس��عه 
مانند آب، برق و گاز كه زيربناي اساس��ي توسعه هستند، پيشرفت هاي زيادي 
داشتيم، با وجود اين، عقب افتادگي هايي در همين موارد وجود دارد، اما پيشرفت 
خوبي اتفاق افتاده است. مجموع توس��عه راه آهن و جاده هايي كه در 40 سال اخير رخ داده از ۱00 سال 
پيش از آن بيشتر است، به اين دليل كه زيربناها در اين دوره خوب رشد كرده است، ما در برابر تحريم ها 
مقاوم تر شده ايم. سياس��ت هايي كه مقام معظم رهبري اعمال و ابلاغ مي كنند در دو جنبه 
انجام مي شود؛ يكي اينكه سياست هاي كلي را مشخص مي كنند و ديگر تذكرات لحظه اي 
است. تعيين افق اقتصادي به منظور پيش بيني پذير كردن متغيرهاي كلان اقتصادي بسيار 
تعيين كننده هستند و جهت حركت كش��ور در بلندمدت را تعيين مي كنند. بعضي مواقع 
اتفاقاتي رخ مي دهد كه مي تواند منجر به انحراف در مسير بلندمدت شود، ايشان تذكرات خاص و لحظه اي 
را در چنين مواردي بيان مي كنند، به طور مثال حمايت از توليد داخل و شركت هاي دانش بنيان سياست 
كلي ماس��ت و اگر در اين بين مش��كلي پيش بيايد، مقام معظم رهبري تذكر مقطعي مي دهند، تمامي 
تذكرات ايشان در جهت مثبت و سياست هاي كلي نظام بوده است و بايد براي اجرايي شدن اين راهبردها 

برنامه ريزي دقيقي صورت گيرد.

    بهمن آرمان 
كارشناس اقتصادي

    سيد حميد حسيني  
عضو هيئت مديره اتاق 
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